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A principis de la setmana pas-
sada el Fòrum de la Joventut 
va presentar l’informe envers 
l’impacte de l’Acord d’associ-
ació amb la Unió Europea en 
el jovent del país, alertant, en-
tre altres, que pot promoure la 
fuga de talent. En aquest sen-
tit, des d’EL PERIÒDIC ens hem 
posat en contacte amb alguns 
d’aquests joves del país per co-
nèixer el seu tarannà al respec-
te, i si alguna conclusió ben cla-
ra es pot extreure des d’un ini-
ci, és que a hores d’ara votarien 

Entre les grans inquietuds, destaca la pèrdua d’identitat andorrana i una immigració desmesurada
PIXABAY

Un grup de joves. 

POL FORCADA QUEVEDO
ESCALDES - ENGORDANY

Així mateix, el Pau assenyala 
que “en grups de discussió o di-
vulgació no finançats per la for-
ça política que espera un resul-
tat concret”. “Guanyarien mol-
ta més acceptació explicant 
clarament els pros i els contres 
d’aquest gran canvi que ens pot 
arribar en el dia de demà”, ha 
concretat el Marc.

Tot aquest jovent també ha 
estat demanat per quines in-
quietuds els genera el tractat, 
i mentre que el Carles ha expo-

Els joves votarien, ara per ara, 
amb una negativa envers l’Acord

JOVENTUT, REPTES I INTEGRACIÓ EUROPEA

Associació amb la UE
Tema del dia

en contra del conveni perquè 
consideren que pot ser més per-
judicial que positiu.

Un dels principals flancs és la 
desinformació, almenys cap a 
aquest públic. “La majoria d’in-
formació ha estat brindada pels 
mateixos actors polítics que 
busquen el ‘sí’”, ha respost el 
Pau, de 24 anys. El Marc, de 25, 
en la mateixa línia, ha assegu-
rat que un dels grans inconve-
nients és precisament la gestió 
de la informació: “No crec que 
hi hagi algú que actualment es-
tigui ben informat, la comuni-
cació a la població ha sigut molt 
fluixa i molt difusa des del pri-

mer moment”. Ara bé, aquest 
no és el cas de tothom, ja que la 
Laura (nom fictici), sí que con-
sidera estar ben informada des-
prés de treballar en un ‘call cen-
ter’ fent enquestes al respecte.

Llavors, de quina manera es 
pot arribar al jovent? Per al Car-
les (nom fictici), també de 25 
anys, “expressant clara i trans-
parentment tots els punts de 
l’Acord sobre totes les matèri-
es”, un punt valorat també per 
la Cristina (nom fictici), qui de-
mana “treballar amb més pro-
funditat totes les xarxes soci-
als i mitjans digitals amb què 
es fan hores i hores d’ús diari”. 

Un dels principals flancs 
és la desinformació, ja 
que consideren que ha 
estat brindada pels qui 
busquen el ‘sí’

sat breument que “s’apliquin 
clàusules que no s’han dit o 
explicat”, la majoria de la res-
ta ha fet èmfasi en un aspecte: 
la pèrdua d’identitat andorra-
na. “Em preocupa una immi-
gració desmesurada, la pèrdua 
del sentiment nacional i que si-
gui més difícil gestionar el pa-
ís amb més població”, ha indi-
cat la Laura, apunts als quals el 
Pau ha afegit l’angoixa per un 
detriment de benefici fiscal o 
un canvi en la política migratò-
ria. En relació amb això, els sec-
tors que consideren es veuran 
més perjudicats són els serveis, 
la construcció, l’educació, el co-
merç i l’accés a l’habitatge. .
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L’estiu al sector hoteler 
del país evidencia una 
realitat desigual i plena 
d’incerteses. Mentre al-
guns establiments man-
tenen xifres estables o 
lleugerament positives, 
d’altres –especialment 
als allotjaments turís-

Incertesa d’estiu: un turisme 
que demana repensar-se

EDITORIAL

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

tics– encaren mesos 
complicats, amb ocupa-
cions molt baixes i de-
pendència creixent de 
reserves d’última hora.

En aquest sentit, el cas 
del Pas de la Casa és pa-
radigmàtic: l’afluència 
de visitants no es tradu-

ment familiar, esdeve-
niments culturals i pro-
postes diferenciadores 
per evitar que l’estaci-
onalitat continuï mar-
cant el ritme de l’econo-
mia turística. L’estiu no 
pot continuar sent un 
interrogant.

accions decidides.
Doncs, és hora que Go-

vern i agents del sector 
treballin conjuntament 
per fer del país una des-
tinació d’estiu atracti-
va més enllà de l’entorn 
natural. Cal innovar, 
apostar per l’entreteni-

eix en pernoctacions. 
Aquesta dada no és no-
més una anècdota local, 
sinó un símptoma d’un 
model turístic que cal 
revisar. Així, la fidelit-
zació del turista d’estiu, 
molt més volàtil i impre-
visible que mai, reclama 
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“El SEPE utilitzarà la 
intel·ligència artifici-
al per assessorar perso-
nes aturades”. Aquesta 
declaració recent de la 
ministra de Treball es-
panyola ha obert un de-
bat que va molt més en-
llà del sector públic: pot 
una IA substituir l’as-
sessorament humà? I, si 
s’equivoca, qui n’assu-
meix la responsabilitat?

Aquest interrogant 
no és abstracte. També a 
Andorra, moltes empre-
ses incorporen soluci-
ons d’intel·ligència arti-
ficial en els seus serveis: 
recomanadors automa-
titzats, eines de genera-
ció de documents, aten-
ció al client mitjançant 
chatbots, o processos de 
selecció i cribratge de 
personal basats en algo-
ritmes. En tots aquests 
casos, la IA actua com a 
intermediari en una re-

Contractes i algoritmes: 
 qui respon quan falla la IA?

LA TRIBUNA

ALDA

RODRIGEZ 
RONCHERA

lació contractual o pre-
contractual, i pot gene-
rar errors amb conse-
qüències legals.

Des del punt de vis-
ta del dret privat, sor-
geixen preguntes relle-
vants: pot considerar-se 
que hi ha hagut culpa 
contractual si l’error ha 
estat “de la màquina”? 
Qui contracta amb una 
empresa que utilitza IA, 
pot exigir indemnitza-
ció si la informació pro-
porcionada ha estat er-
rònia o incompleta? La 
resposta ha de partir 
d’un principi bàsic: la 
IA no és subjecte jurídic; 
qui en respon és qui la 
utilitza. Així, si un siste-
ma automatitzat gene-
ra un document defec-
tuós, fa una recomana-
ció financera errònia o 
omet informació relle-
vant, l’empresa que ofe-
reix el servei és qui hau-
rà de respondre.

Aquest tipus de pro-
blemàtiques són cada 
cop més rellevants. Tant 
és així que el 5 de setem-

bre de 2024, Andorra va 
signar el Conveni Marc 
del Consell d’Europa so-
bre la Intel·ligència Arti-
ficial, el primer tractat 
internacional jurídica-
ment vinculant que re-
gula aquesta tecnolo-
gia des de la perspecti-

va dels drets humans, la 
democràcia i l’estat de 
dret. Aquesta adhesió re-
força la necessitat d’un 
ús jurídicament respon-
sable de la IA, també en 
l’àmbit privat.

Això obliga a repen-
sar la redacció dels con-

tractes comercials i de 
serveis. És fonamental 
preveure clàusules es-
pecífiques que limitin 
o modulin la responsa-
bilitat en cas d’ús d’ei-
nes automatitzades, i 
que defineixin el mar-
ge d’error acceptable en 
aquestes prestacions. 

El repte per als juris-
tes andorrans és doble: 
adaptar els instruments 
clàssics de la responsa-
bilitat contractual a una 
realitat tecnològica no-
va, i alhora protegir la 
confiança dels clients 
sense frenar la innova-
ció. Com en tantes al-
tres matèries, el dret no 
pot quedar enrere, però 
tampoc ha de precipitar-
se. La clau és prevenir 
el conflicte mitjançant 
una bona contractació, 
clara, transparent i ajus-
tada als riscos reals que 
comporta l’ús de la intel-
ligència artificial.

El futur ja és aquí, pe-
rò el dret encara hi té 
molt a dir. .
Advocada

FREEPIK

https://www.talaiaplazaecoresort.com/ca/
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L’activitat hotelera durant la 
temporada d’estiu al Principat 
registra, de moment, una evo-
lució dispar segons la ubicació 
geogràfica i el perfil dels esta-
bliments. Mentre alguns hotels 
mantenen nivells d’ocupació 
similars als de l’any anterior, 
d’altres manifesten preocupa-
ció per la feblesa de la demanda 
i per l’augment de les reserves 
d’última hora, un fenomen que 
s’ha consolidat els darrers anys.

Des de l’Andorra Park Hotel, el 
seu director, Lucas Sames, con-
firma a aquest mitjà que “l’es-
tiu avança a un ritme menor” 
en comparació amb l’any pas-
sat. L’ocupació, segons explica, 
és entre un 5% i un 10% inferi-
or, i el ritme de reserves és “més 
lent en línies generals”. Malgrat 
tot, l’optimisme es manté de ca-
ra a l’agost, quan preveuen una 
ocupació “alineada amb l’histò-
ric” i similar a la de l’any anteri-
or. “Per la resta del que queda de 
temporada, la previsió és apro-
ximadament la mateixa, potser 
amb alguna petita baixa d’ocu-
pació”, afegeix Sames.

En canvi, des de l’Hotel Pano-

Pel que fa als allotjaments turístics, l’inici de 
temporada ha estat «bastant desastrós»

ARNAU OJEDA GARCIA
ESCALDES-ENGORDANY

BALANÇ PRIMERA PART ESTIU

Els hotels mostren 
ocupacions 
irregulars i un ritme 
de reserves lent

ANA

La façana d’un hotel d’Escaldes-Engordany.

rama, el balanç és clarament 
positiu. El seu director, Xavier 
Miquel, afirma que estan “molt 
contents” i que les xifres d’ocu-
pació són similars a les de l’any 
passat, “fins i tot una mica per 
sobre”, amb percentatges que 
se situen entre el 80 i el 90%. En 
detall, en la temporada d’estiu 
treballen molt amb grups turís-
tics, tant de gent gran com d’in-
fants. Per a l’agost, la previsió 
d’ocupació és del 60%, una xifra 
que, així i tot, Miquel no la veu 
com un motiu d’alarma: “És un 
mes molt marcat per l’última 
hora. Suposo que quedarem per 
sota de l’any passat perquè va 
ser molt bo”.

Pel que fa als allotjaments tu-
rístics, el president de l’Associa-
ció d’Empreses d’Allotjaments 
Turístics (AEAT), Àlex Ruiz, qua-
lifica els mesos de maig i juny 
com a “bastant desastrosos”, 
amb especial afectació al Pas de 
la Casa, on les mitjanes d’ocu-
pació han oscil·lat entre el 3% i 
el 5%. Segons Ruiz, el principal 
problema és que “ve molta gent 
durant el dia, però no s’hi queda 
a dormir”, motiu pel qual ja fa 
temps que reivindica al Govern i 
a Andorra Turisme la necessitat 
de crear un atractiu turístic es-

pecífic per al Pas en temporada 
d’estiu. “A l’hivern evidentment 
no hi ha problema, però a l’estiu 
hi falta alguna cosa”, insisteix.

Pel que fa a la primera quin-
zena de juliol, també reconeix 
que “no ha anat gaire bé”. Tot 
i això, puntualitza que la tem-
porada forta d’estiu al Princi-
pat se centra entre el 15 de juli-
ol i el 15 d’agost. En aquest perí-
ode, les previsions d’ocupació 
són del 30-40% al Pas i entre un 
60 i un 65% a Canillo. .

Àlex Ruiz

«Ve molta gent durant el 
dia, però no s’hi queda 
a dormir [...] A l’hivern no 
hi ha problema, però a 
l’estiu falta alguna cosa»

PRESIDENT DE L’AEAT
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El Comú de Canillo ha fet públi-
ca una de les apostes més ambici-
oses per a la conservació i promo-
ció del seu entorn: la creació d’un 
parc natural que abastarà prop 
del 60% del territori de la parrò-
quia. El cònsol major, Jordi Alco-
bé, ho ha anunciat en una entre-
vista al programa Ara Andorra de 
Cope Catalunya i Andorra, on ha 
explicat que l’objectiu és trobar 
un equilibri entre protecció i di-
namització turística del medi na-
tural. “Volem fer un parc natural i 
valoritzar el territori, però alhora 
protegir-lo. Cal trobar un equili-
bri entre la protecció necessària i 
una explotació turística molt aco-

El cònsol de la parròquia, Jordi Alcobè, es marca com a objectiu «evitar un creixement desmesurat»

Canillo crearà un parc natural que 
cobrirà el 60% del territori

ENTREVISTA PER A COPE CATALUNYA I ANDORRA

 COPE CATALUNYA I ANDORRA

El cònsol major de Canillo, Jordi Alcobè durant l’entrevista.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

tada i guiada”, ha afirmat.
La iniciativa inclourà zones tan 

emblemàtiques com la Vall d’In-
cles, la Coma de Ransol i la Vall del 
Riu, especialment a la banda de 
solana. Aquest projecte busca no 
només preservar la riquesa natu-
ral de la zona, sinó també potenci-
ar-la com a recurs turístic sosteni-
ble. En el mateix espai radiofònic, 
Alcobé també ha destacat l’èxit 
del Pont Tibetà, que s’ha consoli-
dat com un dels principals atrac-
tius turístics del país. “És un pont 
que no comunica, és atractiu en 
si mateix. Molt poca gent visualit-
zava l’èxit que està tenint”, ha re-
marcat. Sobre el creixement de-
mogràfic de la parròquia, que ha 
duplicat la seva població en l’últi-
ma dècada, el cònsol major ha in-

sistit en la importància de mante-
nir un desenvolupament contro-
lat i sostenible. “Volem continuar 
vivint com un poble de munta-
nya. A Canillo volem créixer amb 
qualitat, no amb quantitat”, ha 
manifestat. Considera que la par-
ròquia podria acollir entre 2.000 
i 3.000 nous residents a mitjà ter-
mini, sempre amb la condició que 
“qui vingui a Canillo pugui viure 
bé, no malviure.” 

Torra defensa que l’oficialitat 
del català a Europa només 
serà possible amb l’Acord

33 L’expresident de la Generalitat 
de Catalunya, Quim Torra, ha 
expressat en una entrevis ta 
publicada al diari El Mundo, que 
“el català mai serà una llengua 
oficial a Europa si depèn del 
govern espanyol”. En aquest 
sentit, considera que “l’única 
possibilitat que el català sigui un 
idioma oficial a la Unió Europea” és 
a través d’Andorra: “serà perquè 
Andorra haurà acordat la seva 
adhesió plena a la Unió Europea i, 
com a estat independent, la seva 
llengua, el català, serà oficial”, ha 
conclòs.

Jordi Alcobé

«Cal trobar un equilibri 
entre la protecció 
necessària i una 
explotació turística 
molt acotada i guiada»

CÒNSOL MAJOR DE CANILLO

ESPOT,  ENVERS L’HABITATGE /En el ma-
teix mitjà, un dia abans, va con-
cedir una entrevista el cap de 
Govern, Xavier Espot en la qual 
va defensar les mesures en ma-
tèria d’habitatge impulsades 
pel seu govern. En aquest sen-
tit, Espot va remarcar la necessi-
tat de mobilitzar els pisos buits 
del país per garantir l’accés a 
un lloguer assequible. “Amb la 
problemàtica que tenim avui 
en dia, és inconcebible que tin-
guem pisos buits”, va assegurar. 
A més, va recordar que aproxi-
madament un 30% dels pisos tu-
rístics hauran de passar al mer-
cat de lloguer residencial. Tot 
i reconèixer que són mesures 
temporals que “potser contra-
diuen la nostra ideologia, però 
són absolutament necessàries”, 
va reiterar. .
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El que va començar com un 
gest espontani i gairebé casolà 
ha anat prenent forma de mo-
bilització social. Ester Bertran, 
veïna d’Escaldes-Engordany, 
ha posat en marxa una reco-
llida de signatures per dema-
nar una regulació més estricta 
i acotada de l’ús de petards i pi-
rotècnia fora dels dies festius 
assenyalats. La iniciativa no 
reclama una prohibició, sinó 
una racionalització que perme-
ti compatibilitzar la celebració 
amb el respecte cap a animals, 

Ester Bertran impulsa una recollida de signatures per protegir animals del soroll indiscriminat
ARXIU PERSONAL

Una imatge d’arxiu de l’Ester juntament amb la seva gosseta Laika.

ALEX MONTERO CARRER
ESCALDES - ENGORDANY

CLAM CIUTADÀ EN FAVOR DE LES NOSTRES MASCOTES

Una firma pel silenci: una veïna 
d’Escaldes planta cara als petards

informar-se sobre la legalitat de 
l’ús prematur de petards. La res-
posta va ser clara: no hi ha regu-
lació que ho prohibeixi.

“Em vaig sentir impotent”, 
reconeix. “No podia fer res més 
que marxar de casa i buscar re-
fugi”. Però el malestar va con-
tinuar: “Fins i tot dies després 
de la revetlla encara se sentien 
petards. Aquella nit vaig pen-
sar que havia de fer alguna co-
sa”. L’endemà mateix va anar a 
una copisteria, va redactar un 
full informatiu i va començar 
a recollir firmes. “Tot molt sen-
zill, molt de casa”, diu. Però la 
resposta ciutadana ha estat im-
mediata. “Només una persona 
m’ha dit que no volia signar. 
Tothom entén que no demano 
que es deixin de tirar petards, 
sinó que es faci quan toca: el 
dia de la festa”.

La proposta no només apunta 
a protegir els animals de com-
panyia, sinó també a fer visi-
ble l’impacte que la pirotècnia 
pot tenir en altres col·lectius: 
infants, persones amb Alzhei-
mer, amb trastorns de l’espec-
tre autista, o simplement gent 
gran que es veu afectada pel so-
roll sobtat. “És un patiment ge-
neralitzat que sovint queda in-
visibilitzat”.

En menys d’un mes, l’Ester ja 
ha recollit centenars de signa-
tures. Alguns veïns escaldencs 
o coneguts amb presència a les 
xarxes socials també han repar-
tit fulls per fer créixer la inicia-
tiva. A més, Bertran ha comen-
çat contactes amb tres associa-
cions que han expressat la seva 
voluntat de donar suport for-
mal al moviment. “El següent 
pas serà presentar-ho a les insti-
tucions. Voldria poder-me reu-
nir amb el Govern o amb els co-
muns per explicar-ho, perquè 
crec sincerament que no és una 

infants, gent gran i altres col-
lectius vulnerables.

L’origen de la iniciativa comp-
ta amb un motiu molt clar: el 
patiment de la seva gossa Laika. 
“El Sant Joan el passa fatal”, ex-
plica Bertran. Fa tres anys que 
conviu amb ella, la qual pre-
senta una reacció severa als pe-
tards: hiperventilació, tremo-
lors, pànic. “L’he de medicar, 
no pot sortir al carrer; si sent un 
petard, es bloqueja. L’he d’aga-
far a coll”. Aquest any, amb el 
soroll avançant-se diversos di-
es abans de la revetlla, va optar 
per trucar al Servei de Circula-
ció d’Escaldes i a la Policia per 

Ester Bertran

«No ho faig per mi. 
Ho faig per ella i per 
tots els que no poden 
parlar. Em dol veure 
patiment innecessari»

VEÏNA D’ESCALDES-ENGORDANY
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demanda exagerada”.
La promotora de la iniciativa 

insisteix a aclarir que la campa-
nya no busca eliminar la piro-
tècnia: “Entenc que hi ha gent 
a qui li agrada, que forma part 
de la festa. I també entenc que 
hi ha un negoci al darrere. Pe-
rò no cal que patim tots una 
setmana abans i una altra des-
prés”. Per a ella, la clau és la pre-
visió: “Si saps quin dia i a quina 
hora hi haurà focs o trabucai-
res, et pots organitzar”.

Amb el seu exemple, Bertran 
defensa una nova manera d’en-
tendre la convivència. “Quan 
tens informació, pots actuar. 
Però cal educació i empatia. 
Jo també he estat a la Patum 
de Berga, m’agraden les festes 
populars, però ara veig el pati-
ment que comporta per altres, 
i no puc quedar-me de braços 
plegats”.

La iniciativa també té un ves-
sant més ampli: Bertran està 

treballant en un segon projec-
te, encara en fase embrionària, 
orientat a la sensibilització i 
educació ciutadana. Tot i que 
prefereix no revelar detalls, 
sí que assegura que implicarà 
més gent i recursos: “Serà una 
cosa bonica, útil i respectuosa”. 
Mentrestant, continua reco-
llint signatures de manera hu-
mil, carpeta en mà, aprofitant 
qualsevol trobada casual amb 
veïns, coneguts i desconeguts. 
“La majoria ni s’ho llegeix. Sim-
plement signen i em diuen: ‘Ja 
era hora’”.

“No ho faig per mi. Ho faig 
per ella –en clara referència a 
la Laika– i per tots els que no 
poden parlar. Em dol veure pa-
timent innecessari. No pretenc 
liderar res, només fer que ens 
escoltin”. Una iniciativa mo-
desta, sí, però amb un rere-
fons profund: el dret de viure 
amb una mica més de respecte 
i consciència compartida. .

ARXIU PERSONAL

L’origen de la iniciativa compta amb un motiu molt clar: el patiment de la seva gossa Laika.

https://www.bca.ad/
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Cinc  joves  estan gaudint 
aquests mesos de juliol i agost 
de la seva primera oportunitat 
laboral gràcies al programa ini-
ciat l’any passat pel servei d’In-
clusió Sociolaboral del minis-
teri d’Afers Socials, que busca 
que joves en situació de vulne-
rabilitat o risc social que siguin 
seguits per les diferents àrees 
socials puguin conèixer de pri-
mera mà el món laboral i alho-
ra percebre un salari. Es tracta 
de persones entre els 16 i els 25 
anys que duen a terme una jor-
nada de quatre hores diàries en 
diferents departaments de l’ad-

Són persones d’entre 16 i 25 anys que duen a terme una jornada de quatre hores diàries

Cinc joves en situació de vulnerabilitat 
treballen enguany per a l’administració

INCLUSIÓ SOCIOLABORAL

GOVERN D’ANDORRA

Una imatge aèria de l’edifici administratiu del Govern.

AGÈNCIES
ESCALDES - ENGORDANY

ministració general o dels co-
muns. El projecte es va iniciar 
l’any passat com a prova pilot i 
ha continuat aquest 2025.

En primer lloc, els joves duen 
a terme uns tallers de formació 
per capacitar-los en el món la-
boral, tal com explica la directo-
ra del departament d’Infància 
i Adolescència, Laura Mas, que 
afegeix que un cop fan aques-
ta miniformació se’ls demana 
“què els agradaria fer o quin in-
terès tenen” per mirar que el 
lloc de treball s’adapti al màxim 
possible a les seves inquietuds 
i interessos.  Aquest any els jo-
ves han pogut ser ubicats dos en 
dos comuns i altres tres en dife-
rents departaments dels minis-

teris de Salut i Cultura.
L’any passat van prendre part 

en el projecte, que es va plan-
tejar com una prova pilot, deu 
persones amb “molt bons re-
sultats”, segons Mas, que deta-
lla que hi va haver “molt bon re-
torn” tant per part de l’adminis-
tració com dels joves, que van 
valorar l’experiència “com a 
molt positiva”. Aquest any el vo-
lum de beneficiaris del projecte 
és inferior al de l’any passat, ja 
que, tal com comenta Mas, hi ha 
hagut menys derivacions al pro-
grama i també perquè comuns 
com Andorra la Vella i Escaldes-
Engordany estan duent a terme 
projectes similars per a la inclu-
sió laboral de joves. .

Dos han sigut ubicats 
en dos comuns i els 
altres tres en diferents 
departaments de 
Salut i Cultura
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https://vangoandorra.com/
https://vangoandorra.com/
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La ‘Quadrilla’ de Canillo ha fet 
entrega, després de la missa so-
lemne de la festa major de Ca-
nillo a l’església de Sant Serni, 
al Cònsol major del Comú de 
Canillo, Jordi Alcobé, del llibre 
d’estatuts i registre que recull 
la història recent d’aquesta 
agrupació de joves, una de les 
més antigues i emblemàtiques 
de la parròquia. L’acte, celebrat 
avui diumenge de festa major, 
ha comptat amb la presència de 
consellers i conselleres del Co-
mú, així com membres actuals 
i antics de la “Quadrilla”. El lli-
bre ha estat entregat pel fadrí 
major de la Quadrilla, Miquel 
Torres. El llibre lliurat al Co-
mú, aprovat l’any 1945, conté 
els estatuts i acords principals 
de la “Quadrilla” des de mitjan 
segle XX fins a l’actualitat, ai-
xí com la relació dels membres 
que n’han format part al llarg 

RAFEL PUJOL

És un document 
clau per preservar la 
memòria de la tradició 

La ‘Quadrilla’ de Canillo lliura el 
llibre d’estatuts i registre al comú

Una cinquantena de persones gaudeixen 
dels trobadors de Veneranda Dies Ensemble

TRADICIÓ PARROQUIAL

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

d’aquest període.
Es tracta d’un document 

clau per preservar la memòria 
d’aquesta tradició juvenil, que 
té els seus primers testimonis 
escrits datats del 1884 i que des 
de llavors ha estat vinculada a 
l’organització de balls i festes 
populars al poble. Durant l’ac-

te emmarcat en el programa 
d’activitats de la festa major de 
Canillo i que té lloc aquests di-
es fins demà, el Cònsol major, 
Jordi Alcobé, ha agraït la inici-
ativa i ha destacat la importàn-
cia de conservar i posar en va-
lor les tradicions que definei-
xen la identitat de Canillo. .

 FEMAP

Un instant de l’actuació.

Una cinquantena de persones 
van gaudir aquest divendres 
del concert de Veneranda Dies 
Ensemble a la riba del llac d’En-
golasters, en el marc del Festi-
val de Música Antiga dels Piri-
neus (FeMAP) i les Nits d’estiu 
de FEDA Cultura. Amb el pro-

Jordi Alcobé, al costat del fadó major de la Quadrilla de Canillo, Miquel Torres.

ACTUACIONS A ENGOLASTERS

El document conté 
els estatuts i acords 
principals des de 
mitjan segle XX fins a 
l’actualitat

grama ‘Els trobadors del Rei’, 
el grup va interpretar cançons 
que evoquen el viatge d’uns 
músics que fugien de la croa-
da albigesa i que van acabar a 
la cort d’Alfons IX de Lleó. L’es-
pectacle —precedit per una visi-
ta guiada al Camí hidroelèctric 
d’Engolasters a càrrec de FE-
DA Cultura, per conèixer com 
funciona l’electricitat i com 
es va bastir l’Andorra del segle 
XX— va combinar música i dan-
sa medieval amb instruments 
com el llaüt, la fídula, la gaita o 
les percussions orientals. .
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https://www.becrestaurant.com/home/
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La biblioteca Comunal d’Escal-
des-Engordany continua sent 
un punt de trobada cultural i 
de foment de la lectura per a 
totes les edats. Així ho confir-
men les dades recollides du-
rant el 2024, que mostren una 
clara tendència a l’alça tant en 
nombre de préstecs com en as-
sistents a cada un dels espais de 
la instal·lació, orientats tant al 
lector adult com als petits lec-
tors. Alhora, la zona d’informà-
tica també guanya en usuaris. 
De fet, les xifres han augmen-
tat considerablement els dar-
rers anys, recuperar-se de la da-
vallada durant el 2020 i 2021 a 
causa de les restriccions de la 
pandèmia, que van obligar a 
tancar algunes de les sales du-
rant aquest període.

Durant el 2024, la Biblioteca 
Comunal ha registrat 10.082 as-
sistents en sala a l’espai d’adults, 
un increment del 16% respecte 
al 2023. A la zona infantil, 5.222 
infants i joves han fet ús de l’es-
pai, un 11% més que l’any ante-
rior. A més, l’espai d’informà-
tica ha rebut 4.377 usuaris, un 
augment del 31,7% respecte a 
l’any anterior. Aquestes xifres 
confirmen la vitalitat i el paper 
actiu de la biblioteca com a punt 
de trobada cultural i educatiu.

Pel que fa als préstecs de lli-
bres a l’espai adult, s’han regis-
trat 2.992, la qual cosa represen-
ta un increment del 2,6% res-
pecte al 2023, i 3.009 préstecs 
a l’àrea infantil, amb un aug-
ment del 8,4%. Pel que fa als idi-
omes més sol·licitats, el català 
és el més demandat en general, 

D’entre els espais 
més utilitzats destaca 
el d’informàtica

La Biblioteca d’Escaldes registra 10.082 
assistents, un 16% més envers l’any anterior

MÉS ÚS D’UN ESPAI PÚBLIC

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

ARXIU ANA

La Biblioteca Comunal d’Escaldes-Engordany.

LES XIFRES

11 % 2.992 24,16 %
És l’increment envers l’any 2023 
d’infants i joves han fet ús de 
l’espai: un total de 5.222 usuaris.

Xifra total de préstecs de llibres 
a l’espai adult, un curt 2,6% més 
respecte de l’any anterior.

Augment de participants que 
ha acollit l’espai per a adults en 
comparació al curs passat.

seguit del castellà i el francès 
entre els lectors adults. En can-
vi, entre infants i joves, els lli-
bres en francès i en castellà han 
estat dels més escollits. Aquest 
creixement constant evidencia 
l’interès creixent per la lectura 
i consolida la biblioteca com un 
espai clau per a la cultura, el co-

neixement i la vida comunità-
ria dins la parròquia.

Les activitats organitzades a 
la Biblioteca Comunal es con-
soliden i continuen guanyant 
públic. En aquest sentit, l’espai 
per a adults ha acollit 442 par-
ticipants, un 24,16% més que 
l’any anterior, amb una molt bo-

na acollida de propostes com el 
club de lectura Liter’Art. Pel que 
fa al públic infantil, 756 infants 
han participat en els tallers pro-
gramats, mentre que 848 han 
visitat l’equipament en el marc 
de sortides escolars, reforçant el 
vincle amb la lectura i afavorint 
nous usos del servei. .
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El Comú de Sant Julià de Lòria ha 
anunciat que de cara a l’agost co-
mençaran les obres per remode-
lar el darrer tram de voravies de 
la carretera de Fontaneda. Una 
actuació que tindrà un termini 
d’execució de 40 dies i que supo-
sa una inversió per a la corpora-
ció de 79.133,88 euros. Segons 
s’exposa des del comú, l’objec-

L’actuació tindrà 
un cost de gairebé 
80.000 euros

La darrera remodelació de les voravies 
de Fontaneda començarà a l’agost

MILLORES A LA PARRÒQUIA

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

 COMÚ DE SANT JULIÀ DE LÒRIA

L’estat actual de les voravies de la carretera de Fontaneda. 

La setena edició de la Serenalla 
Market ha reafirmat que aquest 
esdeveniment ja forma part del 
calendari ineludible de l’estiu 
a Andorra. Durant quatre dies, 
el Prat Gran de la Massana s’ha 
convertit en un espai de trobada, 

convivència i descoberta, on la 
cultura, el benestar, la gastrono-
mia i la sostenibilitat han anat de 
la mà per oferir la millor experi-
ència als visitants. L’afluència de 
públic ha estat constant des del 
primer dia. “La gent del país ja es-
perava que arribés la Serenalla i 
per això des de dijous hem viscut 
una gran festa, amb una alta aflu-
ència de gent de totes les edats, 
des d’infants i joves a adults i gent 
gran”, assegura la consellera de 
Turisme, Mònica Solé, que afe-
geix que “també hem tingut un 
volum elevat de turistes, sobretot 

La setena Serenalla Market 
rep una gran afluència de 
residents i de turistes 
L’aposta per expandir 
i esponjar l’espai ha 
estat tot un encert

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

COMÚ DE LA MASSANA

Un instant de la Serenalla Market.

PROPOSTA CONSOLIDADA

de proximitat, que s’han mostrat 
encantats amb l’oferta i han as-
segurat que tornaran”. L’aposta 
per expandir i esponjar l’espai ha 
estat tot un encert. L’edició d’en-

guany ha incorporat més zones 
de relax, pícnic i convivència, fo-
mentant la interacció entre les 
persones i afavorint que els visi-
tants hi passessin més estona. .

tualitat i substituir el paviment i 
la rajola per una de nova que no 
rellisqui i doti l’espai de més se-
guretat per als vianants. De fet, la 
previsió del comú també aplicar 
millores a la carretera, que en al-

gun punt presenta desperfectes.
D’aquesta manera, un cop les 

obres siguin una realitat, tota la 
zona urbana de la carretera de 
Fontaneda estarà pràcticament 
acabada al 100%. .

XIFRES

79.133,88 €
Cost total de les obres per 
millorar l’accessibilitat de la zona 
i fer que l’entorn sigui més segur.

tiu de la intervenció és millorar 
l’accessibilitat de la zona i fer que 
l’entorn sigui més segur.

Concretament, els treballs 
consisteixen a refer el tram de vo-
ravia que es troba malmès en l’ac-
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https://www.youtube.com/channel/UC7dqcAKLWOJJyTWHsPQj5pw
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PROJECTE DE CASES
ORDINO

Dormitoris: 3
Banys: X
Places de pàrquing: X
Plantes: X
Metres construïts: XXmMetres construïts: XXm2

Carretera del coll d’Ordino, 
Ordino
Preu: 1.800.000€

CASA A XIXERELLA
LA MASSANA

Dormitoris: 4
Banys: 3

Places de pàrquing: 3
Plantes: 3

Metres construïts: 460mMetres construïts: 460m2

Carretera general, Xixerella
Preu: 2.200.000€

(+376) 747 747

laportella@andorra.ad

(+376) 353 424 / 379 769

Casa Nova Olivet 10, Ordino

www.laportella.ad

https://laportella.ad/
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

ES LLOGA 

TERRENY A ENCAMP 
CÈNTRIC

330 m2 aproximats
Per a petit enmagatzematge 

amb cabana, hort 
i per a barbacoes.

600 €/ mes IGI inclòs.

TEL.: 341710

IMMOBLES

https://www.becrestaurant.com/
https://www.instagram.com/serenity.relaxing/
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ENTREVISTA

Esports

Xavier Espot Miró

«El COA comença una 
etapa de modernització per 
millorar l’eficiència i reforçar 
el suport a federacions i 
esportistes d’Andorra»

PRESIDENT DEL COMITÈ OLÍMPIC ANDORRÀ (COA)

I.R.

Des de l’organització dels Jocs 
dels Petits Estats d’Europa An-
dorra 2025 fins al suport als jo-
ves esportistes i l’impuls de la 
sostenibilitat, el COA treballa 
amb la mirada posada tant en 
l’alt rendiment com en la for-
mació i la promoció dels va-
lors esportius entre els més jo-
ves. Parlem amb el president 
del Comitè Olímpic Andorrà 
(COA), Xavier Espot Miró, del 
paper cabdal que juga el Comi-
tè en el desenvolupament de 
l’esport nacional.

—Què el va inspirar a assumir la 
presidència del Comitè Olímpic 
Andorrà? 
—En el mandat anterior, ja era 
membre de la comissió perma-
nent del Comitè Olímpic An-
dorrà, ja que era president de 
la Federació Andorrana de Golf. 
També presidia el Comitè Orga-
nitzador dels Jocs dels Petits Es-
tats d’Europa (JPEE). Per tant, ja 

estava implicat en aquesta enti-
tat i vaig decidir fer aquest pas 
endavant: presentar-me a la pre-
sidència del COA. 

—Quin considera que ha estat 
el seu principal assoliment en 
aquest càrrec fins ara?
—El principal assoliment, a da-
ta d’avui, ha sigut l’organit-
zació de la vintena edició dels 
Jocs dels Petits Estats d’Euro-
pa Andorra 2025, ja que era un 
repte molt important. En prin-
cipi no tornarem a organitzar 
uns altres JPEE fins d’aquí a 18 
anys i el nivell de responsabili-
tat del Comitè Olímpic Andor-
rà en l’organització d’aquest 
esdeveniment esportiu inter-
nacional és molt gran.

—Com a president del COA, qui-
nes són les prioritats que desta-
caria per al desenvolupament de 
l’esport a Andorra?
—Un cop els Jocs acabats, toca 
organitzar i modernitzar el Co-
mitè Olímpic Andorra. Es vol 
dur a terme les modificacions 
necessàries per millorar el fun-

cionament del comitè i crear, 
així, una estructura més efici-
ent: el desenvolupament de les 
comissions, les modificacions 
dels estatuts, ajudar el màxim 
possible a les nostres federaci-
ons i els nostres atletes.

—Quantes federacions i atletes 
professionals hi ha actualment 
al país? 
—Actualment, Andorra cons-
ta de 33 federacions esportives. 
Respecte als atletes professio-
nals, hi ha set atletes que reben 
beques salaris de la secretaria 
d’Estat d’Esports, així com una 
tenista andorrana que rep una 
subvenció específica de la ma-
teixa. També podem tenir en 

Rybalchenko
IRINA
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«Des del COA volem 
apropar el coneixement 
dels valors olímpics 
als infants de tots els 
sistemes escolars»

compte, en aquesta categoria 
als jugadors del Futbol Club An-
dorra i de l’equip de bàsquet del 
Morabanc. En l’àmbit del ciclis-
me comptem amb molts profes-
sionals residents i el nostre país 
acull, també, molts esportistes 
amb residència passiva. 

—Quin és el pressupost desti-
nat a l’esport per a aquest any, 
en comparació a anys anteriors? 
I com s’equilibra la inversió entre 
les diferents disciplines?
—Temes pressupostaris i inver-
sions són responsabilitats de la 
secretaria d’Estat d’Esports de 
Govern.

—Quines han estat les inversi-
ons recents del Comitè Olímpic 
en instal·lacions d’entrenament 
o infraestructures esportives?
—El Comitè Olímpic Andorrà 
no inverteix en instal·lacions 
esportives, però arran dels JPEE 
ha deixat un llegat important 
en infraestructures ubicades a 
diferents parròquies: el camp 
de tir al Pla de Borràs a la Mas-
sana, a l’estadi Comunal Joan 
Samarra a Andorra la Vella i el 
camp de Rugby del CTEO a Or-
dino.

—Com dona suport el COA als 
joves atletes i a l’esport de base?
—El Comitè Olímpic Andorrà 
atorga beques olímpiques als 
joves atletes majors de 18 anys 
segons l’estudi-informe de la se-
va Comissió Tècnica. Es repar-
teixen normalment de la ma-
nera següent: sis beques per als 
Jocs Olímpics d’hivern i sis be-
ques per als Jocs Olímpics d’es-
tiu. La responsabilitat de l’es-
port de base recau a les federa-
cions i als seus clubs, no és una 
atribució del Comitè Olímpic.

—Quin paper té l’educació olím-
pica dins les escoles andorranes?
—M’agrada molt que em feu 

aquesta pregunta perquè és 
un projecte que tenim pensat 
treballar durant aquesta nova 
presidència del Comitè Olím-
pic Andorrà. Volem apropar el 
coneixement dels valors olím-
pics als infants de tots els siste-
mes escolars.

—Quins són els principals rep-
tes als quals s’enfronta Andorra 
a l’hora de preparar els seus atle-
tes per als Jocs Olímpics?
—El repte principal és que An-
dorra és un petit país amb una 
població reduïda i, per tant, 
surten menys atletes d’alt ni-
vell per competir en uns Jocs 
Olímpics.

—Com garanteix Andorra la se-
va visibilitat i competitivitat a es-
cala internacional, malgrat ser 
un país petit?
—El Comitè Olímpic Andorrà 
ha procurat seguir una políti-
ca de no deixar cap cadira bui-
da als actes internacionals als 
quals se l’ha convidat. Això per-

met incidir en les propostes de 
les institucions internacionals 
olímpiques, ja que el nostre vot 
val el mateix que el del Comi-
tè Olímpic Francès o el dels Es-
tats Units.
 
—Amb quins altres Comitès 
Olímpics Nacionals o organitza-
cions internacionals col·labora 
el COA?
—El Comitè Olímpic Andorrà 
col·labora amb tots els Comitès 
Olímpics Europeus i en parti-
cular, amb els comitès olímpics 
nacionals (CONs) que confor-
men els Petits Estats d’Europa. 
Vull recalcar que existeix tam-
bé una col·laboració estreta 
amb els Comitès Olímpics fran-
cès, espanyol i portuguès.

—Com aborda el Comitè la sos-
tenibilitat en l’àmbit esportiu?
—El Comitè Olímpic Andorrà, 
cada cop que en té l’oportuni-
tat, ha fet els esforços necessa-
ris per complir en l’àmbit de la 
sostenibilitat esportiva. És un 
tema que s’ha tingut en compte 
dins de l’organització dels Jocs 
dels Petits Estats d’Europa.

—Com es prepara el COA per als 
propers Jocs dels Petits Estats 
d’Europa a Mònaco? Quins són 
els objectius d’Andorra pel que 
fa a rendiment i participació? 
—Els Jocs dels Petits Estats són 
una fita important per als paï-
sos que participen. Són els nos-
tres jocs per excel·lència, ja que 
és l’esdeveniment esportiu on 
tenim més participació d’atle-
tes. Aquest any hem demostrat 
la salut esportiva del nostre pa-
ís, fent un rècord de participació 
i de medalles. Des de la finalit-
zació d’aquesta edició dels Jocs, 
el Comitè Olímpic ha començat 
a treballar, i treballarà, amb les 
nostres federacions per prepa-
rar Mònaco al 2027. Esperem fer-
hi, de nou, un molt bon paper. .

I.R.

«Andorra és un país 
petit i, per tant, surten 
menys atletes d’alt 
nivell per competir en 
uns Jocs Olímpics»
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“No estic al 100% encara, cór-
rer no ho puc fer”. Aquestes van 
estar les paraules d’Irineu Este-
ve durant la presentació de la 
nova estructura de la FAE per a 
la temporada 2025-26, realitza-
da el passat dimarts al Centre 
de Tecnificació Esportiva d’Or-
dino. Tot i que el director de la 
secció d’esquí de fons, Xabier de 
Val, va confirmar que la recupe-
ració del tricolor anava ben en-
caminada i podia arribar a tro-
bar-se ja en plena forma, Este-
ve ha confirmat que ha pogut 
fer bici i ‘rollerski’, però que en-
cara no pot fer cap exercici amb 
massa intensitat. Amb tot, ha 
expressat que la voluntat és po-
der estar al 100% per la primera 
competició de la temporada, el 
Blink Festival de Noruega.

Cal recordar que, durant la 
temporada passada, Esteve es 
va operar per unes molèsties 
al maluc que encara arrossega, 
tot i que “em trobo molt bé”. Ai-
xí doncs, i sota les previsions 
del calendari, ha assegurat que 
d’aquí dues o tres setmanes ja 
podrà encetar les competicions 
de la pretemporada. Un bon se-
nyal en la seva evolució, ja que 
el full de ruta marcava que no 
ho podria fer fins quatre me-
sos després. “Hem avançat molt 
en només dos mesos. Estem 
molt contents”, ha revelat. Ai-
xí doncs, la temporada s’afron-
ta amb ganes gràcies al bon mo-
ment de forma. Aquesta pausa 
involuntària per la lesió ha fet 
que l’esquiador pugui gaudir 
del procés de tornar als esquís, 
en què ha destacat que s’ha anat 

Gina del Rio, amb el 
seu equip, ja treballa 
a millorar en distància

Irineu Esteve confia a poder estar al 
100% per competir al Blink Festival

ESQUÍ DE FONS

FAE

Irineu Esteve, entrenant durant la pretemporada.

AGÈNCIES
ESCALDES - ENGORDANY

guts i amb el seu debut en cate-
goria sènior, ha al·legat que, si 
bé és un punt que et dona con-
fiança, “també t’aporta pres-
sió”. “Sabem que hi ha molt ni-
vell i estem intentant treballar 
per millorar les coses que hem 
de millorar. Hi ha ambició, pe-
rò pressió també”, ha comentat. 

La fondista, conjuntament amb 
el seu equip, ja treballa a millo-
rar en distància, que és la dis-
ciplina en què més va notar el 
canvi de nivell de categoria, se-
gons ha incidit. “També estem 
treballant amb la part més tèc-
nica que és important per a l’es-
quí de fons”, ha confirmat. .

de menys a més a Font Romeu 
–on ja ha complert la seva ter-
cera setmana d’entrenaments 
a l’estació–, tenint en compte 
que “amb altura sempre millo-
ro bastant ràpid”.

Per la seva banda, Gina del Rio, 
després de fer una gran tempo-
rada pels grans resultats obtin-
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https://www.faf.ad/pnfg/
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Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació
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Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

Farmàcies de guàrdia

Dilluns 21
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Dimarts 22
F. Pasteur

Av. Meritxell 84 
Andorra la Vella

Tel. 800970

Dimecres 23
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Dijous 24
F. Pallarès

Av. Príncep Benlloch 8 
Andorra la Vella

Tel. 820224

PROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TV

07:30
Mou-te

08:00
Club Piolet

09:00
Obert per vacances

11:00
Club Piolet

12:00
Mou-te

12:50
Recull setmanal

13:35
Horitzonts

13:45
Informatiu migdia

14:10
El temps migdia

14:15
Club Piolet

15:15
Informatiu migdia

15:30
El temps migdia

15:45
Horitzonts

15:50
Quixots

16:00
Informatiu migdia

16:25
El temps migdia

16:30
Informatiu migdia

16:55
El temps migdia

17:00
El trànsit

17:30
Club Piolet

18:30
Informatiu France 24

19:00
Mou-te

19:20
El trànsit

19:50
Recull setmanal

20:35
Horitzonts

20:45
Informatiu vespre

21:10
El temps vespre

21:15
Mirades

22:20
Actuelles

Club Piolet08:00
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FITXA

SINOPSI

COMENTARIS

PUNTUACIÓ

PLATAFORMES

‘SU MAJESTAD’ (2025)

A Espanya, l’any 2024, la jove 
princesa i hereva al tron, Pilar, 
es veu obligada a assumir 
el lideratge de la Casa Reial 
després que un escàndol 
financer afecti el seu pare, 
el rei Alfons XIV, obligant-
lo a retirar-se temporalment 
de la vida pública. Amb 
una reputació de frívola 
i poc predisposada a la 
responsabilitat, Pilar haurà 
de demostrar al país que és 
capaç d’assumir el seu rol. 

La sèrie posa de relleu com 
la comunicació institucional 
és vital per a la legitimitat i 
transparència de qualsevol 
i n s t i t uc ió ,  s igu i  una 
monarquia o una democràcia. 
En un context d’escàndols i 
desconfiança social, el control 
del relat, la bona gestió de la 
imatge i la resposta empàtica 
als ciutadans són claus per 
recuperar la credibilitat. Pilar 
ha d’aprendre a comunicar-
se amb autenticitat, claredat 
i contenció, perquè sense 
una comunicació efectiva, 
fins i tot les millors decisions 
poden ser mal interpretades. 

DIRECCIÓ
Borja Cobeaga

GUIÓ

Diego San José i José 
Antonio Pérez Ledo

MÚSICA

Clara Aguilar

GÈNERE

Sàtira política

El Videoclub Dilluns, 21 de juliol del 202526

ELENA

HERNÁNDEZ MOLINA

INTERPRETACIONS

Anna Castillo: Pilar
Ernesto Alterio: Guillermo, 
Pablo Derqui: Rei Alfons 
XIV
Ramón Barea: cap de la 
Casa Real

https://www.youtube.com/watch?v=FrtkHbqaPrA
https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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